
Ker bi zvečer ob U. uri ne mogli iskati 
stanovani in tudi ni mogoče vsakega po
sameznika spremiti na stanovante in bu
diti Hudi. Vodstvo Zaveze. 

Delegate za delegacljsko zborovanje Udru

ženja jugoslovanskega učiteljstva, povtrjenlštva 
Ljubljana dne 28. avgusta v Mariboru Je nadalje 
prijavilo: 

XXIII. Učit društvo za gornjegrajskl okraj: 
64. Pulko Valentin — Gorica. 
65. Pušenjak Ivan — Mozirje. 
Namestnika: 
51. Sotlar Martin — Bočna. 
52. Rojnikova Marija — G*rica. 

XXIV. Učit društvo za kozjanski okraj: 
66. Volavšek Anton — Buče. 
67. Volavškova Slava — Buče. 
Namestnica: 
53. Lovreceva Hedka — Št. Peter p. Sv. go

rami. 

XXV. Učit. društvo za novomeški ©kraj: 
68. Matko Davorin — Novo mesto. 
69. Zemljakova Otilija — Toplice. 
70. Hočevar Fran — Birčna vas. 
Namestniki: 
54. Franketova Marija — Dobrnlče, 
55. Vrcejeva Ivanka — št . Lorenc. 
56. Oebauer Viljem — Šmihel. 

XXVI. Učit. društvo za ormoški okraj: 
' 1 . Rajšp Josip — Ormož. 
72. Okornova Zofija — Središče. 
Namestnika: 
57. Pinterič Drage — Miklavž. 
58. Musek ! jmievit Dolfefk. 

XXVn. Učit. društvo za vellkovškl okraj: 
73. Magerl Ivan — Velikovec. 
74. Hren Anton — Studenci. 
75. Čopič Venceslav — Ruda. 
Namestniki: 
59. Modemdorfer Vinko — Mali Št. Vid. 
60. Mencingerjeva Lucija — Mokliče. 
61. Burdijan Ivan — Grabštajn. 

XXVIII. Učit. društvo za ljubljansko okolico: 
76. Žirovnik Janko — Borovnica. 
77. Urbančič Anton — Horjul. 
78. MajerHromčeva Ivana — D. M. v Polju. 
Namestnika: 
^2. Kumelj Metod — Vič. 
63. Kalanova Franja — Št. Vid nad Ljublja

no. 

Iz šeste seje vodstva Zaveze (2. avg. 1920). 
1. Povodom rojstnega dne N'j. Visočanstva 

kralja Petra I. je odposlal Zavezin predsednik 
udanbsffio brzojavko direktno v Beograd. 

2. Prvi kongres jugoslovanskega učiteljstva 
v Beogradu se ie vršil dne 17., 18. in 19. julija 
t. 1. Tega kongresa se je udeležilo okoli 5600 
učiteljstva, izmed teh je bilo okoli 200 Slovencev 
z 83 delegati in delegatinjami. Vse oourobnosti o 
Dotektt udruženja so rarvidne iz 28. številke le

tošnjega Učit. Tovariša. 
3. Oficielni naslov našega ujedinjenja Je: 

»Udruženje Jugoslovanskega Učiteljstva v Beo

gradu. — Poverjenlštvo Ljubljana.« 
4. Odsek, ki ie redigiral resolucije za kon

gres, nam je bil iz Beograda Imenoma javljen. 
Olavni odbor skupne organizacije je konstituiran, 
predseduje mu Čeda M. Todorovič. Zaveza Je 
prejela od glavnega odbora Udruženja po kongre

su sprejeta pravila. 
5. Osnutek pravil za VTU. izdelan od likvi

dacijskega odbora Zaveze jugoslovanskega učitelj

stva v Ljubljani, je bil na kongresu v celoti z 
malimi izpremembami sprejet. Izvzemši neka! 
malih nebistvenih poprav, so se izpremenfla naša 
pravila naslednje: V § 10. odpadeta odstavka c) 
in e). § 11. se glasi: Glavni odbor je: a) Iz

vršilni, b) upravni (namesto ožji in širji). 
§ 12. je popravljen tako, da sta v izvršilnem 

odboru dva podpredsednika in dva urednika uči

teljskih glasil in ne samo eden. § 13. se glasi 
doslovno: V upravnem odboru ie poleg članov 
izvršilnega odbora še 15 odbornikov. Državna 
skupščina se imenuje v popravljenih pravilih 
glavna skupščina. § 28. naj se popravi: Volit

ve . . izvrši pokrajinska skupščina . . . za dobo 
3 let (in ne enega leta), V končnem oddelku 
»Prehodne določbe odpadeta 7. In 8. odstavek. 
5. pa ie izpremenjen takole: Osrednje glasilo 
Udruženja je »Narodna Prosveta« in »Učitelj« v 
Beogradu. (Primerjaj osnutek naših pravil v 23. 
štev. letošnjega Učit. Tovariša!) 

6. Izvršilni glavni odbor »Udruženja Jugoslo

venskog Učiteljstva« nam je poslal s svojega 
prvega sestanka dopis, v katerem poroča, da 
izhaja novi centralni organ »Narodna Prosveta« 
spočetka dvakrat na teden, pozneje pa postane 
dnevnik. Da krije centrala izdatke za ta Ust. na

roča poverjeništvu Ljubljana: a) Vsako okrajno 
učiteljsko društvo našega poverjeništvu naj ime

nuje po enega ali dva agilna učitelja, ki bi bila 
poverjenika za razširjenje »Narodne Prosvete« v 
dotičnem okraju; b) centrali v Beograd naj se 
odpošlje imenik učiteljstva za vsak okraj pover

ieništva. — Sklene se nasvetovati centrali v Be

ograd, da naj ostane »Narodna Prosveta« vsaj Se 
eno leto tednik, ki izhaja lahko po potrebi s pri

logami. Umestneje za naše razmere bi pa bilo. 
da izhaja centralno glasilo le vsakih 14 dni. Pri

naša naj samo najaktualnejše stvari, ki zanimajo 
vse učitelistvo v kraljevin! SHS. Tak iist naj bi 
bil obvezen za vse članstvo UJU. Nova ureditev 
nai se Izvrši šele s !. januarjem 1921. članarina, 
ki dos!e| še ni določena, naj se javi takoj vsem 

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Zavezino deietracdsko zborovanie v Ma
riboru. 

V zadevi Zavezinega delegaciiskega 
zborovanja nam noroča pripravljalni od
bor: Glede stanovani ie velikanska te
žava. Na vsak način se morato oni. ki niso 
delegati, na se hočeio udeležiti Sokolske
va slavla oglasiti ori stanovanjskem od
seku Sokola   »Narodni dom«, sicer bo
rno iskali stanovani na dve nlati. Vesna ie 
obljubljenih 21 oosteli za učiteliice odpo
vedala ker ie zavod zasedla delimitacii
ska komisiia. Vinarska šola čaka še dovo
litve od ooverieništva. Onim. ki se ude
leže Sokolskesa zleta ie na razpolago 
šola v Radvamu — tričetrt ure izven me
sta. Tamošnii nadučiteii Radoslav Knaflič 
tudi lahko nreskrbi privatno 10 prenočišč 
za učiteliice. ki se nai v tem oziru obrnek) 
nani. Tudi v šoli v Teznu noleg telovadi
šča bo nekai prostora. Pripravljalni od
bor nas zagotavlia. da bo storil vse. koli
kor se bo storiti dalo. 

Skupnega obeda ne bo. ker nepo
trebno mnogo staue. V »Narodnem domu« 
bodo za 28. dan t. m. pripravili nekoliko 
več. Vsi delegati, ki orideio v Maribor v 
oe*ek. ua imak) privatno stanovanie. se 
nnozariaio da uoorabiio noooldanski vlak. 

* Lep žentlemen boš! 
i ** Ne bom žentlemen. bom goljuf 
I (tat)! 



pokrajinskim poverjeništvom, ker rabijo tak 
sklep pokrajinski blagajniki pri sestavi proraču

na. Seznam članstva vseh okrajnih učiteljskih 
društev za poverjeništvo Ljubljana se odpošlje 
še!e v začetku novega šolskega leta 1920/21. 

7. Za Slovenijo je treba v ministrstvu pro

svete stalnega referenta. Med ministrstvom pro

svete in našim pokrajinskim poverjeništvom se 
vrše pogajanja, pod kakimi pogoji naj vstopi 
naš referent v ta oddelek ministrstva prosvete. 

8. Razdor v konjiškem učiteljskem društvu 
traja dalje. Ker je vodstvo Zaveze zaznalo, da 
se bivši predsednik Ferdo Bobič in sedanji ne

pravilno izvoljeni društveni predsednik Lovro 
Serajnik ne mislita ukloniti sklepom častnega so

da in še naknadno sklepu Zavezinega vodstva, 
se naroči podpredsedniku Mravljaku, da naj čim

prej pravilno skliče izredni občni zbor Konjiške

ga učiteljskega društva, ker je on edino V to po

klican. 
9. Določijo se teme razpravam, ki pridejo na 

dnevni red letošnje delegacije. 
10 Doposlane resolucije učiteljskih društev 

se izročc posameznim odsekom s pozivom, da 
poročajo o njih pri delegaciji. 

11. Na beograjskem kongresu je obljubil mi

nister S. Pribičevič, da se bo zavzel z vso od

ločnostjo, da dobi poviške novih draginjskih do

klad vse učiteljstvo v kraljevini SHS. 
12. Učiteljskim društvom se naroča, da vsa

ko resolucijo in vsak važen predlog, ki ga po

šljejo poverjeništvu Ljubljana v rešitev, zapišejo 
na posebni list, ne pa po več predlogov na isti 

list, ker nam da poslednje mnogo dela. 
13. Klub primorskih učiteljev v Ljubljani od

ločno ugovarja, da prošnja nekega učitelja ob 
razpisu službe stalnega suplenta v Ljubljani pri 
mestnem šolskem svetu ni prišla v poštev, in si

cer z enostavno motivacijo, da se prosilca ne 
more upoštevati, ker spada v zaseden« ozemlje. 
Omenjeni je bil učitelj na Primorskem, a je moral 
bežati iz zasedenega ozemlja radi preganjanja 
od strani italijanskih karabinerjev, ki so ga kon

cem februarja lanskega leta obdolžili hujskanja 
proti okupacijskim oblastim in ščuvanja na upor. 
Zaraditega so ga odgnali v tržaške zapore, kjet 
je presedel 10 tednov. Dasi mu vojno sodišče nI 
moglo dokazati ničesar konkretnega, so ga kara

binerji še nadaljezasledovali dotlej, da se jim le 
moral umakniti z družino vred v Ljubljano. Za

veza se torej naproša, da naznani ta slučaj na 
kompetentnem mestu, in da se zavzame za to, 
da se istemu vsestransko pojasni, poskrbi naj pa 
tudi, da se kaj takega ne zgodi nikoli več, naj

manj pa brez poprejšnjega posvetovanja s klu

bom, kateri dobro ve, kdo se izmed učiteljstva 
iz zasedenega ozemlja lahko vrne domov bret 
nevarnosti in kdo ne. Sklep mestnega šolskega 
sveta je v tem slučaju neposlaven in krivičen. — 
Zavezi se ie ob razrešitvi tega vprašanja pri viš

jem šolskem svetu obljubilo, da se prošnje teh 
vrst prosilcev morajo upoštevati. 

14. Po § 15. novih društvenih pravil mora 
voliti letošnja delegacija v Mariboru namesto 
članov dosedanjega Zavezinega vodstva ožji so

svet našega poverjeništva, kamor spadajo pover

jenik, blagajnik in dva odbornika z vsemi na

mestniki. Strokovnega tajnika in urednika pokra

jinskega glasila rUčit. Tov.) imenuje poverjenišk! 
sosvet. Istočasno se volijo tudi trije člani v nad

zorstvo uprave pokrajinskega sosveta. 
15. Osrednja Zveza javnih nameščencev v 

Ljubljani tiria od vsakega Zavezinega uda po 1 
krono mesečne članarine. Zaveza ie plačevala 
doslej od vsakega člana mesečno po 20 h '.z 
svoje blagajne, tolikega novega poviška pa ne 
vzn.ore. — Sklene se naprositi tirjalko, da za 
tekoče leto popusti na novi zvišani članarini, ker 
ne more poslati za članstvo tega poviška ne Za

veza in ne posamezna učiteljska društva, ker nI 
glasom zadnjih proračunov nikjer razpoložljive

ga denarja. Nova članarina naj se pobira šele od 
I. januarja 1921 dalje. 

Društvene vesti. 
+ Skupno zborovanje štirih učit. društev v 

Dravogradu. V četrtek dne 5. trn. je bilo zani

mivo zborovanje velikovškega, pliberškega. slo

venjegraškega in marbreškega učit. društva v 
Dravogradu. Prav srečna je bila misel prirediti v 
središču vseh teh okrajev skupno zborovanje. To 
je pokazala obilna udeležba, ker je bila kljub 
temu, da je prejšnji dan deževalo in da vlaki vo

zijo precej rano, prav povoljna udeležba. Saj se

je zbralo okrog 150 tovarišic in tovarišev iz biv

še Koroške in Štajerske. Meje in uprave, ki so 
nas doslej ločile, so padle in prvič smo si segli v 
toke tovariši in tovarišice. ki imamo isto delo In 
iste cilje in ki delujemo pod istim težkimi raz

merami v krajih, kjer so še močni ostanki ne

kdanjega naši šoli in našemu narodu tako na

sprotnega sistema. 
Vsa štiri društva so najpreje zborovala lo

čene v šolskem poslopju, raz katerega je plapo

lala naš?, trobojnica. Po kratkem obravnavanju 
'nternih društvenih zadev, pa smo se zbrali v 
senčnatem vrtu »Narodnega doma« in imeli skup
no zborovanje. Predsedoval je naš veteran to

variš Vrečko iz Slover.jegradca, bivši nadzornik 
Sfidaj pa ravnatelj v pokoju, ki pa še vedno vrši 
Sv'oj poklic kljub upokojenju. 

Ravnatelj Humek je poročaj o vtisih uči

teljskega kongresa v Beogradu. Njegova izvaja
n 'a so bila prav zanimiva in poučna. Saj ni bil 
sarno površen opazovalec, ampak ie prišel tudi 
"avidez nerazumljivim pojavom do dna in na

vedel vzroke. Spoznali smo, da se je v Beogra
Uu irijub navideznim nasproUivG.r. ustvaril ven

darlc lep začetek in trden temelj za delo v 
skupni stanovski organizaciji. Par karakteristič

nih stvari je omenil še tov. Močnik iz Pliberka. 
Na to je poročal tov. Hren o smernicah na

še bodoče stanovske politike. V daljšem govoru 
je logično utemeljeval smisel znanih maribor

skih resolucij in njihovo izvedbo, ako hočemo 
res strogo stanovsko skupno organizacijo, po ka

teri je nam zajamčen uspeh. Njegova izvajanja 
so bila sprejeta z živahnim odobravanjem. 

Potem so se prečitale sledeče resolucije: 
1. Učiteljstvo štirih učiteljskih društev zbra

no pri skupnem zborovanju v Dravogradu pri

čakuje in zahteva, da se letos na delegacijskem 
zborovanju izvede končna likvidacija Zaveze 
in izvoli vodstvo poverjeništva za Slovenijo na 
podlag: novih pravil sprejetih v Beogradu. 

2. Merodajne oblasti so v času prevrata dale 
zagotovilo, da se bodo nadzornlška mesta za 
ljudske in meščanske šole razpisovala in odda

jala sporazumno z učiteljskimi organizacijami. 
Ker kažejo dejstva, da se ta demokratski princip 
ne le ne udejstvuje, ampak naravnost prezira, 
zahtevamo njega uveljavljenje. Stojimo na stali

šču, naj bode nadzornik starejši izkušen praktik 
iz dotične kategorije šol, ki jih bo nadzoval. Zato 
naj nadzoruje ljudske šole le ljudskošolski uči

telj praktik In takisto meščansko šolo le oni, ki 
jo pozna iz lastnega delovanja na njej. 

3. Stojimo na principijelnem stališču, naj se 
\ zgajajo učiteljice za javne ljudske šole na Jav

nih učiteljiščih. Ker edino javno žensko učitelji

šče v Ljubljani ne zadostuje potrebam Javnega 
šolstva in je za štajerski in koroški narrščaj iz 
gmotnih ozirov preoddaljeno in tudi premajhno, 
in ker stojimo na stališču, da naj bode naraščaj 
vzgojen v tistih razmerah, v katerih bo po

zneje deloval, zahtevamo, da se javno žensko 
učiteljišče v Mariboru takoj zopet otvori. To 
zahtevamo tembolj, ker Je to izredna želja ljud

stva, ki ga merodajne oblasti v urejeni državi 
morajo upoštevati. 

4. Zahtevamo, da se takoj izplača že pred 
3 meseci dovoljeno 25% drag. doklado, katero Je 
ostalo uradništvo že davno prejelo. Nemoralno 
ie zapostavljati stan, ki po svoji najboljši vclit 
in moči deluje za povzdigo narodne in državne 
misli. 

5. Ker je nevarnost, da se radi zapostavlja

nja mešč. šol. učitelistva v gmotnem nziru ne 
bode mogla povzdigniti meščanska šola na sto

pinjo, ki je za narodov pokret neobhodno po

trebna, zahtevamo, da se skoraj izvede uvrsti

tev meščanskega učiteljstva v plačilni razred, k! 
mu \f določen. 

6. Protestiramo oroti odtegnitvi pasivne vo

lilne pravice učiteljstvn, ker se s tem uvršča 
naš stan v vrsto brezpravnih. 

7. Ravno tako protestiramo proti uvedbi 
šolnine, ker je to nedemokratično. 

Vse te resolucije so se sprejele po daljši 
stvarni debati soglasno. Predsednik je na to za

ključil tri ure trajajoče lepo zborovanje. Mi smo 
si pa obljubili, da se vsako leto vsaj enkrat sni

demo k takemu skupnemu zborovanju. 
+ Slovenjeblstrlško učiteljsko društvo Je 

zborovalo dne 5. avgusta 192G v dekliški šoli v 
Slov. Bistrici. Pred zborovanjem se je vršila 
pevska vaja. Predsednik tovariš Sabati pri 
otvoritvi zborovanja srčno pozdravi v lepem 
številu zbrane člane. Svojo odsotnost niso opra

vičili tovariši: Tomažič, Kompost in tovarišice: 
Lenart, Robar, Veber, TurnaJ, Maisel, Soršak in 
Fisolič. Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in neizpremenjen odobri. Prečitajo se resolucije 
poslane od Učit. društva za Maribor in bližnjo 
okolico. Sklenilo se je, naj pridejo v pogovor In 
sklepanje pri prihodnjem delegacijskem zboro

lju Zaveze. Za učiteljsko razsodišče so izvo

ljeni predsednik tov. Karbaš, namestnik Rainer, 
'■"t prisednika tovarišicl Feigel in Hribar ter to

variša Šamprl in Vari kot namestnika. Z načr

tom šolskega zakona, ki ga je izdelal šolski od

sek Zaveze se učiteljstvo popolnoma strinja, le 
kar se tiče stanovanja se želi, da bi dobilo ka

kor vsi državni uradniki tudi učiteljstvo stana

<>: kdor pa ima prosto stanovanje, naj kon

statira v to določena komisija njegovo vred

nost. Sprejet ie bil tudi načrt za preosnovo dru

štvenih pravil. Tovariš Bratoš predlaga, naj se 
tudi naše društvo pridruži resolucijam, ki jih je 
sprejelo učiteljsko društvo za Maribor in bliž

njo okolico na svojem zborovanju, ki zadevajo 
izobrazbo učiteljstva in pasivno volilno pravico. 
Predlog je bil enoglasno sprejet. Stavila sta se 
še dva druga predloga, o katerih se bode še prej 
dobro premislilo in sklepalo na prihodnjem zbo

rovanju. Nato nam je tcvarišica gospa Feiglova 
z ozirom na to, da je o kongresu frigoslov. uči

teljstva v Beogradu podrobno poročal »Učiteljski 
Tovariš«, zanimivo opisala le svoje doživljaje n 
potovanja in bivanja v Beograd;'. Za potovalne 
stroške ne zahteva nikakega povračila. Za njeno 
požrtvovalnost in njen trud se ji predsednik v 
imenu vseh prav srčno zahvali. Blagajničar ie 
bil zadovoljen pri pobiranju članarine. Sklenilo 
se ie. da bode prihodnje zborovanje sredi mesec* 
novembra v Slov. Bistrici. 

+ Kozjansko učiteljsko društvo je zborova

lo zadnjič v tem šolskem letu v Kozjem, 5. av

gusta. Zbrali so se docela vsi člani, kakor že ne 
6 let. Prisrčno jih pozdravi predsednik ter po

;.. da je to lepo znamenje in, da je z vese

ljem gledati na vrsto, iz koje ni zahtevala kosa 
koščene roke v tem šolskem letu nobenf žrtve. 
Pač pa *o se nekateri preselili na sever, drugi 
:"* Čzki!o T.2 odhod Vaf»t'o no nrn^Inm (j;) U3S 

ohranijo v spominu, kar bomo storili tudi mi, ki I 
še ostanemo tu. Pozdravi tudi navzoče goste, > 
sosebno še tov. Jamšeka, ki je prišel iz Posavja , 
—■ iz Rajhenburga. Dnevni red se je obrnil tako, I 
da se je pretkala najprej zadnja točka — dru

štvene zadeve, ki so bile izključno interne. — 
Zapisnik zadnjega zborovanja se odobri. — Do

pisov ni bilo. Nato sta nam tov. Potočnik in Jam

šek prav zanimivo pripovedovala o beograjskem 
kongresu, zakar se jima poslušalci iskreno za

hvalijo. Končno se predsednik zahvali za pozor

nost vsem navzočim ter želi ob jednem vsele 
počitnice, koje smo po trudapolnem in napornem 
delu vsi prepotrebni. Zborovanje se zaključi z 
vestjo, da bode prihodnje zborovanje v bodo

čem šolskem letu v Kozjem. Dan se določi po

zneje. 
+ Šaleško učiteljsko društvo je zborovalo 

dne 5. avgusta t. 1. v Šoštanju. Radi odsotnosti 
tov. predsednika, otvori zborovanje podpredsed

nik tov. Martin Vrečko, pozdravi vse navzoče 
najprisrčnejše ter poudarja posebno, da zboru

jemo danes prvič kot del velikanske naše sta

novske organizacije UJU., ki je bilo sklenjeno 
dne 17. in 18. p. m. Ko je v zelo zbranih bese

dah opisal važnost te organizacije, spodbuja, da 
bodimo pridni in marljivi njeni delavci, ker le 
na ta način bodemo dosegli naše cilje in gledali 
bodemo lahko z mirno vestjo v lepo bodočnost, 
posebno, ker ima ravno naš stan dobrega prija

telja v osebi Nj. Vis. prestolonaslednika regenta 
Aleksandra! 

Nadalje pozdravi došle goste tov. Šiliha in 
Šumljaka iz Maribora ter J. Trobeja iz Murske 
Sobote. Z veseljem pozdravi nadalje tudi nove 
člane in sicer tov. Kristl F.lo, tov. Gradišnik 
Stankota !z Velenja, tovariše Mazlu Alfonza, 
Kurnik Franceta in Simončič Dragota iz Šošta

nja, tovariša Vitine Josipa, Gorišek Simona Iz 
Rečice ob Paki, ki so prišli pred par tedni kot 
mladi pijonirji naravnost iz učiteljišča med nas, 
da nam pomagajo pri našem ne ravno lahkem — 
ampak prav težkem delu za šolo v šoli ter za 
šolo in narod izven šole. 

Omeni tudi vesel pojav v našem društvu, ki 
ie skoraj gotovo edino v naši celi Sloveniji, kjer 
so včlanjeni brez Izjeme vsi tovarišt In tovariši

ce. Izrazi veselje nad polnoštevilno udeležbo ter 
navdušuje posebno omahljive k vztrajnemu delu 
in pridnemu obisku društvenih zborovanj. S tem 
preide na dnevni red: 

1. Prečita se zapisnik zadnjega zborovanja v 
Velenju in tudi zapisnik izletnega zborovanja 
skupno s Savinskim učiteljskim društvom, dne 8. 
julija na gori Oljki. 

2. Med dopisi je samo dopis okr. šol. sveta 
Slovenjgradec, v'zadevi volitve namestnika za

stoonlku učiteljstva v okrajni šolski svet. Voljen 
ie bil tov. Valentin Weber, nadučitelje v Rečici 
ob Paki. 

3. Volitev v učiteljsko razsodišče. 
Izvoljeni so bili: 
Predsednik — tov. Trobej Vekoslav — na

mestnik — tov. VVeber, prisednik — tov. Arm:; 
in Smolnikar — namestnik   tov. Dolencova in 
Vrečko Martin. 

4. Poročilo o učiteljskem kongresu v Beo
gradu. 

Delegat tov. Vrečko opisal nam je prav na

tančno ta kongres ter omenil ne le samo razve

seljive, amnak tudi neprikladne dogodke pri tem 
zborovanju. Poudarjal je, da so se nam Sloven

cem čudili radi naše solidarnosti vse stranke 
srbskega učiteljstva, Hrvati, Dalmatina", Črno

gorci, tov. iz Bosne in Hercegovine ter, da ko

maj čakajo, da bi imelo Udruženje svojo skupšči

no v Ljubljani. 
5. Resolucije mariborskega učiteljskega dru

štva. 
Od teh resolucij so se sprejele prve štiri ne

izpremenjene, druge se odstopijo delegaciji v 
Mariboru v odločitev. 

Prihodnje zborovanje se vrši v začetku šol

skega leta. Tajnica. 
+ Svetolenarško učiteljsko društvo je imelo 

svoje slavnostno zborovanje o priliki praznova

nja petdesetletnice ustanovitve učit. društva dne 
11. avgusta 1920. I. pri Sv. Barbari p. Mar. Na

vzoči: okrajni šolski nadzornik Ivan Koropee, 
častni član Simon Ježovnik, Vobič Ciril. Vobič 
Ema, Kovačič Henrika, Premrov Jožica, Trošt 
Viktorija Škerjanc Srečko, Majhen Ivan. Cucek 
Jelena, Perger Matija, Fabian Antonija, Vre.š An

tonija. Pinterič Karolina. Ozimič Marija, Gross

mann Ida, Kronabetvogel, Kranjc Franjo, Petelin 
Jožica, Schweiger Katinka. Na novo pristopili so: 
Cotar Olga, Rebek Mila, Eržen Marica. Ličen 
Slava, Kristl Josip. Iz ptujskega okraja: r;..nciier 
Štefka, Lešnik Janko. Majcen Mirko. Kot gostje 
še višji gimnazijci: Berlinc Leon. Škerjanc Sreč

ko, Veingerl Stanko. Strnad Jožef in šolski ogle

da Josip Kranjc. 

Za uvod so zapeli v lepo ovenčani sobi vs? 
navzoči »Lepa naša domovina«. Nato pozdravi 
predsednik društva, naduč. Franjo Kranjc ra

dostnega srca vse navzoče. Posebej pozdrav! s. 
Ivana Koropca iz Ljutomera, ki je počastil dru

štvo s svojo navzočnostjo, častnega člana tov. 
Simona Ježovnika iz Št. Ruperta, ki Je čez 50 
let služboval in ljube goste iz drugih okrajev, 
nazadnje šolsk. ogleda in dijake. Predsednik 
opraviči odsotnost članov, kateri radi oddaljeno

sti niso mogli priti v našo sredino. 
Imenom društva se predsednik zahvaljuje čia

nom, ki so se udeležili učiteljskega kongresa v 
Beogradu: tov. Kopic, Trošt, Premrov, Petelin. 
Poročilo o učit. kongresu v Beogradu se pre

loži na prihodnje zborovanje radi odsotnosti tov. 
ravnatelja Kopica. 

Nato se podeli beseda slavnost. govorniku 
Pergerju; v daljšem govoru slika naš stanovski 
položaj, kakšen bi moral biti, da bi bilo ljudstvo 
v blagostanju, zadovoljno hi srečno. Črpal Je 
tvarino iz zgodovine raznih narodov, vpletal la

tinske pregovore v dokaz »sic transit glorla mun

di« in da le ljubezen dela »clara pacta boni aml

cl.« Po končanem govoru je sledilo burno odo

bravanje: predsednik se zahvaljuje govorniku. 
Društveno kroniko popolni tov. predsednik 

Franjo Kranjc; zapisniki povedo, kako je dru

štvo nastalo, kako se razvijalo. Prejšnja leta SD 
imeli redno vsaki mesec zborovanje, naši pred

niki so veliko storili za prebudo in blagor ljud

stva, to so pa tudi zahtevali časi In razmere. 
Predsednik konča svoje poročilo z željo, naj bi 
društvo tudi v bodoče neutrudljivo delovalo * 
blagor slov. naroda. 

Zgodovino šole in kraja Sv. Barbare v SI. 
g. poda tov. Franjo Kranjc; taista Ima mnogo za

nimive tvarine. Zgodovina šole seže v začetek 
19. stoletja. Baibarška šola se je osnovala 1*06., 
do zidanja je pa prišlo še le 1812. in 1813. I.: red

ni šolski pouk se je začel 1814 1. Prvi učitelj »šol

master« itd. jo bil Jos. Kolarič, ki je deloval ao 
1838. 1. sam. Imenujejo se vsi učitelji, ki so de

lovali na tej šoli in omenja se razvoj šole — da

nes štirirazrednice. Zgodovina kraja: Apencp, 
kjer so pred mnogimi desetletji žgali apno, Pu

čencaVučenca, voijčja jama; Stražišče, hrib s 
sprednjim robom so imeli stražarji proti turškim 
vpadom. Na vzhodu vrh Gavge, blizu 422 m vi

soka Drmada, kjer so svoje dni zažigali vedeže

valke. V tej gori so pred mnogimi leti kopali sot, 
pa so opustili delo radi železniške oddaljenost«. 
V teh krajih je bilo mnogo ribnikov. 

Tajnica prečita zapisnik zadnjega zborovanja 
ta se odobri. 

V društveno učiteljsko razsodišče predlaga 
predsednik sledeče: tov. Vobič Ciril, Škerjanc 
Srečko, Kovačič Henrika in Vobič Ema: potrjeno. 

Predsednik predlaga in društvo sklene pri

stopiti h Jugoslovanski Matici. Priporoča posa

meznim pristop v Zdraviliški dom v Rogaški 
Slatini; tudi se pristopi Učiteljskemu konviktu: 
Pokroviteljstvo 200 K. Priporoča pristop h 
»Tvornicl učil«. 

Predsednik predlaga, naj se imenuje zboT 
vsestranskih zaslug tov. ravnatelj Rado Kopic 
častnim članom društva, kar so navzoči z ra

dostjo pozdravili. 
Tov. predsednik se zahvali vsem, ki so pri

šli proslavljati 501etnico obstanka učiteljskega 
društva ter zaključi slavnostno zborovanje. 

Prihodnje zborovanje bo meseca decembra 
pri Sv. Trojici v Slov. gor. Šolski voditelji bodo 
poročali o novem šolskem začetku novem

bra t. 1. 
Po zborovanju je bil skupen obed v gostilni 

Janeza Šabeder. Po končanem obedu se ie iz

pregovorila marsikatera duha dvigajoča beseda, 
se zaoela marsikatera mična pesem. Petje je vo

dila tov. Ema Vobičeva. Koncem slavnosti so do

speli vrli tovariši iz Šmartna ter so bili z vese

ljem sprejeti. Le prehitro je minil čas! — ta dan 
— slavnost BOletnice — nam ostane v trajnem 
spominu. 


